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88523060سرویس ورزشي

آوازه آوارگ�ي 
تيم ه�اي ملي و 
باشگاهي فوتبال 
ايران به گوش همه رسيده و هنوز مشخص 
نيست ورزشگاه آزادي چه زماني به گردونه 
ميزبان�ي ديداره�اي رس�مي بازمي گردد. 
بازسازي ورزشگاه آزادي درحالي به چالش 
اصلي اين روزهاي فوتبال كشورمان تبديل 
شده كه اين ورزش�گاه،  س�ال هاي سال به 
حال خود رها شده بود و حال و روزش براي 
هيچ كس اهميتي نداشت. حال كه اين پروژه 
از سر گرفته شده، تازه ضرورت رسيدگي به 
اين ورزشگاه و نقش آن در فوتبال كشورمان 

مشخص شده است. 
     

  چرا به اينجا رسيديم؟
افتت��اح مجموع��ه ورزش��ي آزادي ب��ه دهه50 
برمي گردد و از آن زمان ب��ه بعد اين مجموعه، بار 
اصلي مسابقات ورزشي را به دوش كشيده است. 
با اينكه در گذشته بس��ياري از مسابقات فوتبال 
در ورزش��گاه امجديه و تختي برگزار مي ش��د اما 
سال هاي سال است، آزادي محل اصلي برگزاري 
ديداره��اي ليگ برت��ر و بازي ه��اي ملي اس��ت. 
اين را ه��م ايراني ها مي دانند و هم هم��ه دنيا. به 

همين خاطر باور اينكه تيم ملي يا حتي پرسپوليس 
و استقلال مجبورند براي ميزباني از اين شهر به آن 
ش��هر بروند و در زمين هاي نامرغوب بازي كنند 

بسيار سخت است. 
بازسازي و تعمير اين ورزشگاه اصلًا بحث تازه ايي 
نيست و موضوع اصلي نداش��تن جايگزيني براي 
آزادي است. مسئوليت حفظ، نگهداري، بهسازي 
و مرمت اين مجموعه بزرگ با ش��ركت تجهيز و 
توسعه اماكن ورزشي اس��ت و اين شركت يكي از 
زيرمجموعه هاي وزارت ورزش محسوب مي شود. 
مس��ئوليت اين ش��ركت به دو بخش نگهداري و 
توس��عه اماكن ورزشي تقسيم مي ش��ود و طبق 
اطلاعاتي كه در سايت شركت توسعه آمده، وظيفه 
امور نگهداري و تعميرات و مديريت س��خت افزار 
ورزش به صورت يك سيس��تم كارآمد تخصصي 
و متمركز برعهده اين ش��ركت گذاشته ش��ده و 
از جمله مهم ترين اماكن تحت پوش��ش آنها نيز 
مجموعه آزادي است. به رغم اين تقسيم بندي ها 
و مشخص بودن مسئوليت ها، وضعيت امروز اين 
مجموعه ضعف مديريتي و اجرا نش��دن وظايف 
تعريف شده طي چند دهه اخير را به وضوح نشان 
مي دهد. البته بسياري از بخش های مجموعه كه 
متعلق به رشته هاي مختلف است بازسازي شده و 
امروز شرايط خوبي دارد. اما اگر در سه دهه گذشته 

براي تعمير و به روزرساني ورزشگاه فوتبال آزادي 
نيز برنامه و همچنين عزم راس��خي وجود داشت 
و فكري به حال آن مي ش��د، امروز شاهد آوارگي 
تيم ملي و نگراني بابت از دس��ت دادن ميزباني در 
كشورمان نبوديم. وضعيت آزادي به قدري وخيم 
است كه هزينه بازس��ازي واقعي و رساندن آن به 
مرحله بهره برداري حرفه ايي، هزارو200 ميليارد 

تومان تخمين زده شده است. 
  وضعيت فعلي

فرايند بازسازي ورزش��گاه فوتبال آزادي از سال 
1401 شروع شده و سكوهاي غربي اولين بخشي 
بود كه مورد مرمت قرار گرفت. طبقه اول اين بخش 
به هر زحمتي بود به مرحله بهره برداري رس��يد، 
اما بازي ها درحال��ي برگزار مي ش��د كه تخريب 
س��كوهاي طبقه دوم حس��ابي توي ذوق مي زد. 
اين بار پروژه بازس��ازي با ش��دت و جديت بيشتر 
مورد پيگيري قرار گرفته و بخش زيادي از سكوها، 
جايگاه خبرنگاران و برخي راهروها براي بهسازي 
تخريب ش��ده اند. با درنظر گرفتن اين وضعيت، 
آزادي قطعاً شرايط ميزباني از هيچ مسابقه ايي را 
ندارد و همه منتظرند تا وعده هاي مسئولان هرچه 

زودتر به حقيقت نزديك شود. 
  فعلًا خبري نيست

خطرات احتمالي، فرسودگي، نداشتن استانداردهاي 

لازم و قوانين س��خت گيرانه اي اف س��ي، كار را به 
جايي رساند تا ديگر راهي جز تعمير و بهسازي باقي 
نگذاشته بود. بازديدهاي ميداني و دائمي مسئولان 
وزارت، فدراسيون و ديگر نهادها از آزادي تاكنون 
نتيجه ايي نداشته جز آماده نشدن بموقع ورزشگاه 
براي بازي هاي ليگ برت��ر و مقدماتي جام جهاني! 
طبق وعده اوليه قرار بود آزادي خيلي زود به چرخه 
اس��تفاده برگردد و لااقل تيم ملي براي ميزباني از 
قرقيزس��تان مشكلي نداشته باش��د. ولي در عمل 
چنين چيزي نشد و با اينكه كارگران پروژه در دو 
شيفت و 24ساعته مشغول كار هستند، شاگردان 
قلعه نويي در اصفهان به ميدان رفتند. پس از آنهم 
وعده پاييز را دادند، ام��ا اظهارنظر مهدي نصيبي، 
مدير مجموعه ورزشي آزادي همه را نگران كرده:» 
هيچ تاريخ دقيقي وجود ندارد و ب��ه نظرم دي ماه 
مي توانيم آزادي را افتتاح كني��م.« اين اظهارنظر 
حتي مسئولان فدراسيون فوتبال را نيز شوكه كرد 
تا جايي كه نبي، سرپرست تيم ملي تأكيد كرد:» به 

ما قول مهرماه را داده بودند.«
  روزهاي تلخ

فوتبال ايران روزي آقاي آس��يا بود و همه به اين 
موضوع افتخار مي كرديم. ولي غفلت هاي فراوان 
و خوابيدن در باد موفقيت هاي گذشته، باعث شد 
تا رقبا گوي س��بقت را از ما بربايند و با سرعت از 

كنارمان عب��ور كنند. تا قبل از اي��ن عقب ماندن 
از رقباي آس��يايي بيش��تر از هم��ه در بعد فني، 
ديدارهاي دوستانه بزرگ و شكست مقابل حريفان 
درجه دوم به چش��م مي آمد. ولي از وقتي بحران 
كمبود ورزش��گاه يا بهتر اس��ت بگوييم نداشتن 
زيرس��اخت هاي به روز و استاندارد س��ر زبان ها 
افتاده، بيش از پي��ش عقب ماندگي مان از دنياي 
حرفه ايي را مي بينيم. س��ال هاي سال است، قطر 
و امارات، دو كشور همسايه ما سوپرورزشگاه هايی 
ساخته اند كه در دنيا بي نظير هستند، كمپ هاي 
تمريني ش��ان امكاناتي دارد كه غول هاي بزرگ 
اروپا را براي تمرين و اردوي زمس��تاني به حاشيه 
خليج فارس مي كشاند. حتي استاديوم شهر كربلا 
نيز به بهترين ش��كل ممكن ساخته شده و چمن 

مرغوبي دارد. 
درعوض، تنها دل خوشي ما ورزشگاه آزادي بود، 
آنهم پس از چند دهه تأخير و فرصت سوزي فعلًا 
در دست بازسازي است. واقعاً چرا بايد كار به جايي 
برسد كه بحث بازسازي و ترميم چنين ورزشگاهي 
بالاجبار و آنهم با اين حجم از حاشيه انجام شود؟ 
نزديك به پن��ج دهه فرص��ت بوده تا ورزش��گاه 
100هزار نفري س��ابق را جوري ترميم، بازسازي 
و حتي زيباسازي كنيم كه ديگر حسرت امكانات 
دوحه و دبي را نخوريم. بعد از آنكه سكوهاي آزادي 
جاي خود را به صندلي ها دادند، مديران مربوطه 
خيال كردند كار بزرگي انجام داده و ديگر سراغي 
از اين ورزش��گاه نگرفتند. درحالي كه اگر بموقع 
و با برنامه ري��زي دقيق و زمان بندي ش��ده پيش 

مي رفتيم كار به اينجا نمي رسيد. 
ورزش��گاه آزادي باره��ا ميزبان بازي ه��اي بزرگ 
باشگاهي و ملي بوده و قطعاً نمي توان از كنارش به 
سادگي رد شد. منتها اوضاع به قدري وخيم است كه 
با بودجه هزارو200 ميلياردي نيز به سختي بتوان 
تمام امكانات و تجهيزات سخت افزاري لازم را برايش 
مهيا كرد. بزرگ ترين ورزشگاه پايتخت و ايران، براي 
رسيدن به روزهاي خوب و استانداردهاي روز دنيا، 
به زمان زيادي نياز دارد و ش��واهد و قرائن نش��ان 
مي دهد به اين زودي ها نبايد منتظر برگزاري بازي 
در آزادي باش��يم. فراموش نكنيم، روند بازس��ازي 
بايد به گونه ايي طي شود كه تمامي مقررات تعيين 
شده از س��وي كنفدراس��يون آس��يا و فيفا درنظر 
گرفته شود تا پس از اتمام پروژه و بازگشت آزادي 
به چرخه اس��تفاده، نگراني بابت گرفتن مجوزهاي 
بين المللي نداشته باش��يم. از طرفي به غير از بحث 
س��كوها، جايگاه خبرنگاران، گيت ه��اي ورودي، 
نصب دوربين هاي تلوزيوني و VAR و ديگر نكات 
مهم، بايد حواس مان هم به چمن ورزش��گاه باشد. 
اينكه تيم ملي مجبور شود در اصفهان و در زميني 
كه چمن نامرغوبي دارد، از حريف آسيايي ميزباني 
كند خودش يك شكست و پسرفت بزرگ محسوب 
مي شود. درست است كه ناظران آسيا، ميزباني مان 
مقابل قرقيزستان را تأييد كردند اما بايد ديد با اين 
چمن، اي اف سي مهرماه اجازه برگزاري بازي با قطر 

را در ايران مي دهد يا خير. 

  نگاه

آقاي وزير حواستان هست!
  فريدون حسن

طي ماه هاي گذشته، فوتبال كشور با حاشيه اي جديد و خود ساخته درگير 
شده كه به نظر مي رسد تا چند ماه آينده و ش��ايد تا پايان سال هم درگير 

آن باشد. 
بازس��ازي ورزش��گاه ها، هرچند اقدامي درست و قابل س��تايش از سوي 
فدراسيون فوتبال و شركت توسعه و تجهيز اماكن ورزشي محسوب مي شود، 
اما زمانبندي نامناسب آن باعث شده تا مشكلات زيادي ايجاد شود و امروز 
در حالي كه بازي هاي مقدماتي ج��ام جهاني آغاز ش��ده و به زودي ليگ 
نخبگان و ليگ قهرمانان آسيا هم آغاز مي شود، عملاً فوتبال ملي و باشگاهي 
با بحران كمبود ورزش��گاه مجهز و مورد تأييد فيفا و كنفدراسيون فوتبال 

آسيا مواجه شود. 
واقعيت تلخ اين است كه در طول تمام سال هايي كه از احداث ورزشگاه هاي 
اصلي كشور مي گذرد كمتر پيش آمده كه به وضعيت آنها رسيدگي شود 
و بدون كوچك ترين توجهي به بازس��ازي و مهم تر از آن تجهيز و نوسازي 
صرفاً از آنها استفاده شده اس��ت. بدتر از همه اينكه طي چند سال گذشته 
شاهد بوديم، به جاي بازسازي و تجهيز ورزشگاه هاي كشور حرف از احداث 
ورزشگاه هاي جديد و بزرگ زده شد. اقدامي كه در ورزش امروز هيچ توجيح 
اقتصادي و اجتماعي ندارد. احمد دنيا مالي، وزير جديد ورزش كه س��ابقه 
مديريت طولاني در فدراسيون هاي ورزشي و حتي باشگاه ها را در كارنامه 
دارد، حتماً به اين مهم واقف است كه بايد ورزشگاه هاي كنوني بازسازي و 
تجهيز شوند چراكه آنها به عنوان سرمايه ملي بايد تحويل نسل هاي بعدي 
داده شوند. حقيقت تلخ و زشتي است كه ورزش ايران طي چند دهه گذشته 
به رغم ساخت چند ورزشگاه در شهرهاي مختلف تقريباً تمام ورزشگاه هاي 

پايتخت را با سهل انگاري مسئولان مربوطه به ويرانه تبديل كرده است. 
ورزشگاه شهيد ش��يرودي، يكي از اين ورزشگاه هاست كه چند سال قبل 
شنيده شد قرار است مجتمع تجاري ش��ود! اقدامي كه در هيچ جاي دنيا 
سابقه نداشته و ندارد. ورزشگاه شهيدكشوري، ورزشگاه حيدرنيا، ورزشگاه 
دستگردي، ورزشگاه تختي كه قرار بود اتوبان ش��ود و در نهايت ورزشگاه 
آزادي هم طي سال هاي گذشته به سرنوش��ت ورزشگاه شيرودي گرفتار 
شدند. يك نكته قابل تأمل اينكه وقتي حرف از ورزشگاه به ميان مي آيد همه 
متوجه فوتبال مي شوند، اما مگر مجموعه هاي ورزشي اي چون شيرودي و 
آزادي فقط مختص فوتبال است؟ روي صحبت مان با جناب دنيامالي، وزير 
جديد ورزش كشور است. ورزش كشور نياز به احداث ورزشگاه جديد ندارد. 
جناب وزير خوشبختانه سابقه رياست بر فدراسيون قايقراني را داشته اند 
و خيلي خ��وب مي دانند درياچه ورزش��گاه آزادي يك��ي از بي بديل ترين 
درياچه هاي جهان براي تمرين، آماده سازي و مسابقات قايقراني است پس 
با اين نگاه از شما توقع مي رود، نه تنها براي فوتبال كه ورزشگاه هاي كشور 
را براي رشد و تعالي تمام رشته هاي ورزش��ي بازسازي و تجهيز كنيد و به 
جاي وارد شدن در فضاي ساخت ورزش��گاه از سرمايه هاي كنوني ورزش 
كش��ور حفاظت و صيانت كنيد. يك نكته قابل تأمل ديگ��ر اينكه تمامي 
ورزشگاه هايي كه نام آنها برده ش��د ازنظر جغرافيايي در بهترين مكان ها 
قرار دارند. دسترسي به آنها مشكل نيس��ت و اين مي تواند حتي براي بالا 
بردن سرانه ورزش همگاني كشور هم مفيد باشد البته به همان شرطي كه 
گفته شد يعني بازسازي درست و تجهيز اين ورزشگاه ها به آخرين امكانات 
روز جهان. در نهايت اميدواريم، وزير جديد ورزش كشور حواسشان باشد، 
حفظ اين س��رمايه هاي ملي از ريخت و پاش هاي پر س��رو صداي ساخت 
ورزشگاه جديد آنهم در ناكجا آباد! كه خوشبختانه جلوي آن گرفته شده 
واجب تر است. چراكه حتماً دنيا مالي، خوب مي داند امروز با گسترش فضاي 
مجازي ساخت ورزشگاه بزرگ كه هميشه خالي از جمعيت بماند عقلاني 
نيست. پس همين داشته هاي خودمان را بروز كنيم و از آنها به بهترين شكل 

استفاده نماييم. 

بحران ورزشگاه و خانه به دوشي تيم ملي و سرخابي ها

ورزشي

پرونده
فوتبال 

و چالش ورزشگاه

شيوا نوروزي
     گزارش

ماه هاي دور از خانه !

  حامد قهرماني 
سال 1395 افتتاح ورزشگاه 
امام رض��ا) ع( در مش��هد 
مقدس نويد روزهاي خوبي 
را م��ي داد اما...  ام��ا وقتي 
مش��هد در فوتبال كش��ور 
بي تيم ماند و نماينده هاي 
استان خراسان يكي بعد از ديگري از سطح اول فوتبال كشور به دسته هاي 
پايين تر سقوط كردند انگار قفل درهاي ورزشگاه امام رضا )ع( هم محكم تر 
شد تا جايي كه عملًا به جز چند مورد خاص از جمله آخرين بازي تيم ملي 
در مقدماتي جام جهاني 2022 قطر مقابل لبنان باز نشد! ورزشگاه عملًا 
بدون استفاده ماند و با مديريت خاص حاكم بر آن از دست ورزش كشور 
خارج شد. طي دو سال گذشته، كس��ي هيچ خبري از ورزشگاه نداشت تا 
اينكه كار فدراس��يون براي شروع ليگ برتر به مش��كل خورد و مسئولان 
ورزشگاه مشهد هم تا مي توانس��تند چوب لاي چرخ فوتبال گذاشتند و 
پول هاي آنچناني خواستند. ذوب آهن – هوادار اولين بازي بعد از دوسال در 
ورزشگاه امام رضا)ع( بود. ديداري كه معلوم كرد اين ورزشگاه بعد از تأسيس 
به امان خدا رها شده و هيچ تلاشي براي نگهداري از آن صورت نگرفته است. 
چمن ورزش��گاه در حد فاجعه بود و حالا هم معلوم نيست، چگونه مدعي 
ميزباني از مسابقات پرسپوليس و استقلال در ليگ نخبگان آسيا شده است.  
واقعيت اين است ورزشگاه مش��هد از همان لحظه تأسيس در سال 95 از 
دسترس خارج شد و تبديل به دكوري شد براي پزدادن مسئولان كه بگويند 
ورزشگاه ساختيم و چه و چه! اما تأسف بارتر انتشار خبرهايی در خصوص 
اجاره ورزش��گاه به اتباع بيگانه بود. مديريت و نگهداري و نوع استفاده از 
ورزشگاه امام رضا)ع( نمونه بارز سهل انگاري و سرمايه سوزي ملي است. 
فراموش نمي كنيم، اين ورزشگاه به عنوان به روزترين، مجهزترين و البته 
زيبا ترين ورزشگاه ايران ساخته شد اما تمام اينها وقتي اسير سوء مديريت 
شود حاصلي جز نابودي نخواهد داشت.  ورزشگاه امام رضا)ع( نخستين 
ورزشگاه مسقف ايران است كه با هزينه اي بالغ بر 200ميليارد تومان در 
بلوار خيام بين تقاطع بلوار توس و بلوار فردوسي ساخته شده، ورزشگاه به 
گونه اي طراحي شده است كه تماش��اگران بتوانند در كوتاه ترين زمان به 
چندين در خروجي كه به خيابان هاي پيرامون مي رسد، دسترسي داشته 
باش��ند و بيرون بروند. همچنين 14س��الن مجهز و جدا در زير سكوهاي 
تماشاگران گنجانده و ساخته شده است. يك درمانگاه شبانه روزي و دائمي 
و دو سالن بدنسازي مجهز نيز مختص بانوان و آقايان در آن وجود دارد. اين 
ورزشگاه يكي از گران ترين و زيباترين ورزشگاه هاي خاورميانه است. اما بايد 
تأسف خورد كه با برخي كج سليقگي ها، مدت هاست از دسترس خارج شده 

و صرفاً تبديل به دكوري زيبا شده است. 

  دنيا حيدري 
قرار بود همپ��اي آزادي 
باشد يا حتي يكي بهتر از 
آن. شايد به همين دليل 
در طرح هاي نخست از آن 
به عنوان ورزشگاه بزرگ 
يا ورزش��گاه المپيك ياد 
مي شد. درست سال 67 
تعريف و كلن��گ آن زده 
ش��د. اما درنهاي��ت اين 
ورزشگاه چندمنظوره به 
نقش جهان تغيير نام داد. 
ورزشگاهي كه ساخت و 
معماري آن به سن نيكولا 

شهر باري ايتاليا شباهت دارد. ورزشگاهي كه شبيه گلي با 26گلبرگ طراحي شده و ساخت آن تنها سه سال زمان برده است. 
درست برخلاف ورزشگاه 75هزارنفري نقش جهان كه كلنگ  آن سال 67 زده شده، فعاليت هاي اوليه ساخت سال 72 انجام شد 
و خاكبرداري آن سال 74 و عمليات اجرايي آن رسماً از سال 75 آغاز شد. درست هشت سال بعد از كلنگ خوردن! فاز نخست 
نقش جهان سال81 افتتاح شد اما باوجود چندمنظوره بودن اين ورزشگاه، از آن فقط براي مسابقات فوتبال استفاده مي شد. به 
طوري كه سپاهان از آن به عنوان ورزشگاه خانگي در بازي هايي كه ميزبان بود بهره برداري مي كرد. سال 1386 اما اين ورزشگاه 
براي ساخت فاز دوم تعطيل شد. اما با به درازا كشيده شدن كار ساخت و ساز باعث شد تا سال93، وزارت ورزش مديريت اجرايي 
نقش جهان را براي تكميل و بهره برداري آن به مجتمع فولاد مباركه واگذار كند كه به واسطه همين، بهره برداري از نقش جهان 
به مدت 20سال پس از بهره برداري به سپاهان واگذار شد. فاز دوم نقش جهان بعد از 9سال تعطيلي،  سال 1395 و تقريباً دوسال 
بعد از آنكه وزارت ورزش كارهاي اجرايي را به فولاد مباركه سپرد افتتاح ش��د. اما بعد از سال ها كار، درحالي كه از نقش جهان 
اصفهان، به عنوان دومين ورزشگاه بزرگ ايران و يكي از مدرن ترين ورزش��گاه هاي استاندارد كشور ياد مي شود، هنوز با چنان 
مشكلاتي دس��ت و پنجه نرم مي كند كه نه مي تواند ميزبان بازي هاي خانگي تيم ملي فوتبال ايران باشد و نه سپاهان! اولين بار 
سال 1399 بود كه اشكالات و ايرادهاي نقش جهان به چشم آمد. باوجود آنكه چندسالي از بهره برداري نقش جهان مي گذشت، 
سازندگان ورزشگاه سازه ايمني براي در ورزشگاه ايجاد نكرده بودند. در واقع سازه ايمن، پله هاي خروج ضروري و ايمني در برابر 
بلاياي گوناگون و همچنين پايان عمر مفيد سازه به دليل طولاني شدن زمان ساخت و تغيير در استاندارهاي بين المللي باعث 
شده بود تا اين ورزشگاه از سوي نماينده هاي كنفدراسيون فوتبال آسيا تأييد نشود. اگرچه نقش جهان اشكالات فراواني براي 
دريافت مجوز حرفه اي و تأييديه AFC داشت اما مشكلات با اندكي دستكاري حل وفصل شد تا سپاهان مشكلي بابت دريافت 
مجوز حرفه اي نداشته باشد و ايرادات اين ورزشگاه به خصوص پايان عمر مفيد آن به دليل طولاني شدن پروژه ساخت به دست 
فراموشي سپرده شد. خصوصاً كه آخرين بارها، سپاهان در ارديبهشت 1384 در پنجمين ديدار مرحله گروهي ليگ قهرمانان 
آسيا در نقش جهان به ميدان رفته بود و 26بهمن سال گذشته نقش جهان بعد از18سال دوباره ميزباني در يك بازي آسيايي را 
تجربه كرد. اما اشكالات اساسي اين ورزشگاه 17مرداد و بعد از بازي سپاهان - شباب الاهلي امارات در پلي آف ليگ نخبگان آسيا 
بود كه خودنمايي كرد. خصوصاً چمن ورزشگاه كه حتي صداي مورايس،  سرمربي سپاهان را هم در آورد. آنهم در شرايطي كه 
قرار بود نقش جهان علاوه بر س��پاهان، ميزبان بازي هاي خانگي تيم ملي هم باشد. تاج، رئيس فدراسيون فوتبال صراحتاً گفت 
نقش جهان آبروي فوتبال ايران را برد. برهمين اساس بود كه از 30 مرداد عمليات تخليه چمن نقش جهان براي انجام عمليات 
زيرسازي انجام شد. تأسف بار است كه بعد از سال ها كار و هزينه هنوز نمی شود روی نقش جهان به عنوان يكي از ورزشگاه هاي 

خوب ايران حساب كرد! آنهم در شرايط حساس! 

ورزشگاه دكوري بازگشت به سمت ورزشگاهي كه قرار بود تهاتر شودپایان عمر مفيد نقش جهان در فرایند طولاني ساخت و ساز!
  دنيا حيدري

بارها و باره��ا از تختي به 
عنوان آلترناتي��و آزادي 
ي��اد ش��د. ورزش��گاهي 
ب��ا گنجاي��ش بي��ش از 
30ه��زار تماش��اگر كه 
آن  46كلن��گ  س��ال 
زده ش��د و س��ال 53 به 
بهره برداری رس��يد و دو 
مرتبه طي سال هاي 85 
تا 86 و همچنين 1401 
تا 1402 مورد بازسازي 
قرار گرف��ت. باوجود اين 
اما امسال كه پرسپوليس، 
استقلال و همچنين تيم  ملي به دليل زيرتعمير رفتن آزادي نيازمند معرفي ورزشگاهي ديگر بودند، مشخص شد تختي شرايط 
بهره برداري را ندارد و براي بازگشت دوباره آن به پروسه فوتبال ايران، كار زيادي دارد. اين درحالي بود كه فدراسيون از تختي 
به عنوان جايگزين آزادي نام مي برد. اما طولي نكشيد كه مشخص ش��د تختي نه تنها شرايط بهتر از آزادي ندارد كه اوضاعش 
مي تواند بدتر هم باشد.اواخر دهه 70 هم كه تصميم به بازسازي ورزش��گاه آزادي گرفته شده بود، مسئولان فوتبال ياد تختي 
افتادند. هرچند همان زمان هم خيلي زود متوجه شدند تختي ديگر آن ورزشگاه مجهز سابق كه زماني تنها ورزشگاه سرپوشيده 
تهران و يكي از ورزشگاه هاي مجهز ايران كه خبر افتتاح آن در دنيا پيچيده بود، نيست. به طوريكه تقريباً دو سال پس از افتتاح 
ورزشگاه مونيخ، مجله آلماني Baucn und wohncn مقاله اي در مورد اسكلت پوششي كابلي تحت عنوان ورزشگاه 30هزار 
نفري در تهران چاپ كرد. اما امروز ديگر خبري از آن ورزشگاه مجهز نيست با وجود اين اما علوي،  مديرروابط عمومي فدراسيون 
فوتبال اميدوار بود تختي به هفته دوم يا نهايتاً سوم ليگ برسد:» مكاتباتي با ورزشگاه تختي داشتيم كه اين ورزشگاه در شروع 
ليگ برتر جايگزين آزادي ش��ود. در اوايل دهه80 اين اتفاق مشابه ش��كل گرفته بود. در آن مقطع، ورزشگاه آزادي در شرايط 
ترميم و چمن ورزشگاه مشغول بهينه س��ازي بود. فكر مي كنم ورزش��گاه تختي به مدت يك فصل ميزبان مسابقات ليگ برتر 
بود. يكسري مكاتبات با ورزشگاه تختي داشتيم كه اين ورزشگاه در شروع ليگ به عنوان جايگزين استفاده شود. اميدواريم با 
تلاش هاي صورت گرفته، ورزشگاه آزادي حداكثردو يا سه هفته بعد از شروع ليگ به مسابقات برسد.« اما تنها چند روز بعد از 
صحبت هاي علوي بود كه محمدرضا مجيدي، مدير ورزشگاه تختي، رقم درشتي را براي تعمير اين ورزشگاه مطرح كرد:» حتي 
اگر جهادي كار كنيم بايد با برخي واقعيات كنار بياييم. البته مبلغ دقيق كارشناس��ي را نمي دانم اما پيست تارتان حدود 17 تا 
18ميليارد تومان پول مي خواهد. پيش بيني دفتر فني و اداره كل ما حدود 50ميليارد تومان براي كل مجموعه است. بايد يك 
مجموعه آبرومند درست كنيم. بايد به ورزشگاه تختي، ويژه نگاه كنيم. بايد زمينه اي را به شكلي فراهم كنيم كه جمعيت شرق 
تهران از آن امكانات اس��تفاده كنند.« مديركل ورزش استان تهران هم ايرادات اين ورزش��گاه را كه رئيس فدراسيون و هيئت 
همراه در بازديد مطرح كرده بودند تأكيد كرد تا ابهامات براي رسيدن تختي به ليگ بيشتر شود:» همه كارهاي انجام شده در 
ورزش��گاه تختي از جمله نصب صندلي ها، چمن، انتقال آب چاه به مخزن بتني و حفر تأسيسات، بدون اعتبار صورت گرفته و 
90درصد انتظارات و استانداردها تأييد شده است. 5 يا 6 درصد باقي مانده كه بيشتر بحث زيباسازي محيطي ورزشگاه است. 
مثلًا پيس��ت تارتان ارتباطي با برگزاري مس��ابقه فوتبال ندارد ولي ما نياز داريم كه در قاب تصوير زيبايي محيطي هم داشته 
باشيم.« وعده ها اما تا به امروز محقق نشده و خبري از مهيا شدن ورزشگاه تختي براي بازگشت به فوتبال نيست. ورزشگاهي كه 
هنوز فراموش نكرديم قرار بود مورد تهاتر با شهرداري قرار گرفته و به اتوبان تبديل شود. فقط به دليل آنكه به واسطه رسيدگي 

نكردن مسئولان به مخروبه تبديل شده است.


